
Protokół Nr XIV/2019 

z posiedzenia Rady Gminy Łączna 

 dnia 27 listopada 2019r. 
 

Miejsce posiedzenia  –  sala konferencyjna Gminnej Biblioteki Publicznej w Czerwonej 

Górce 1 b 

Czas trwania obrad   –  godz.  9,00  - 11,45 

 

Ad  1. 

Dnia 27 listopada  2019r. odbyło się  XIV-e  w kadencji posiedzenie Rady Gminy Łączna. 

Obrady otworzyła i przewodniczyła im Przewodnicząca Rady Gminy p. Monika Pająk. 

Przewodnicząca Rady powitała zaproszonych gości, przybyłych radnych i sołtysów. 

Wśród zaproszonych gości byli: 

- Wójt Gminy Łączna p. Romuald Kowaliński 

- Sekretarz Gminy p. Mirosław Kopytek 

- Skarbnik Gminy p. Alicja Miernik 

- Radca Prawny p. Wacław Iwanczatik 

- Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej p. Bernardyna Wasińska 

- Kierownik Zakładu Gospodarki Komunalnej p. Marek Walkowicz 

- Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych p. Marek Czyż 

- Członek Zarządu Powiatu p. Tadeusz Bałchanowski  

- sołtysi Gminy Łączna 

- pracownicy Urzędu Gminy 

 

Na liście obecności podpisy złożyło 13 radnych, co stanowiło 87 % ustawowego składu  

Rady Gminy. Obrady były prawomocne.  

Listy obecności stanowią załącznik do protokołu. 

Nieobecni radni: Jacek Januchta, Mirosław Nyga – usprawiedliwieni. 

 

Ad  2. 

Na sekretarza obrad Przewodnicząca Rady zaproponowała alfabetycznie z listy  

Radną Jolantę Żaczek,  która wyraziła zgodę na pełnienie tej funkcji. 

 

Ad  3. 

Przyjęcie porządku posiedzenia. 

Radny Wisowaty – w punkcie 10 nastąpił błąd literowy, sesja odbyła się 4 października nie  

3 października. Proszę o poprawę i przegłosowanie zmiany. 

Innych wniosków nie zgłoszono. 

 

Przewodnicząca Rady – proszę o przegłosowanie wniosku radnego Wisowatego o zmianę w 

punkcie 10 porządku obrad daty protokołu na 4 października 2019r. 

Za – 13/13 radnych. 

Wniosek został podjęty jednogłośnie. 

Wynik głosowania jawnego imiennego stanowi załącznik do protokołu. 

 

Przewodnicząca Rady – proszę o przegłosowanie porządku obrad z wprowadzoną zmianą. 

Za – 13/13 radnych. 

Wynik głosowania jawnego imiennego stanowi załącznik do protokołu. 
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Porządek obrad po zmianach stał się obowiązujący:                                                                                                                                                                       

1. Powitanie i stwierdzenie kworum. 

2. Powołanie sekretarza obrad.      

3. Przyjęcie porządku posiedzenia. 

4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie między sesjami. 

5. Sprawozdanie z wykonania wniosków i uchwał Rady Gminy z poprzednich sesji.  

6. Przedstawienie wniosków z posiedzeń komisji w okresie między sesjami. 

7. Pytania, wnioski, interpelacje. 

8. Udzielenie odpowiedzi na zadane pytania. 

9. Podjęcie uchwał w sprawach:   

a) ustalenia wysokości stawek podatku od nieruchomości 

b) zmian budżetu Gminy Łączna na 2019 rok 

c) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Łączna na lata 2019-2027 

10. Przyjęcie protokołu z sesji z dnia: 

-  4 października  2019r. 

-  30 października 2019r.  

11.  Zakończenie obrad.    

                                                                                                         

Ad.  4 i 5. 

Sprawozdanie Wójta Gminy z prac w okresie między sesjami oraz sprawozdanie z wykonania 

wniosków i uchwał Rady Gminy z poprzednich sesji. 

Sprawozdanie od dnia 30 października 2019r. do dnia 27 listopada 2019r. przedstawił  

Wójt Gminy Łączna p. Romuald Kowaliński. 

Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu. I tak: 

 

I.  Uczestniczyłem : 

4 listopada – w spotkaniu z projektantem dot. wykonania koncepcji parkingu  

                       przy bibliotece, 

5 listopada – w podpisaniu porozumienia pomiędzy Gminą Kielce a Gminą Łączna na 

zorganizowanie od 1 stycznia 2020 roku komunikacji miejskiej do Klonowa,   

6 listopada – w spotkaniu z p. Adamem Obara w sprawie budowy sieci  

                       kanalizacyjnej do Ech Leśnych w Występie,    

11 listopada – w uroczystych obchodach święta odzyskania przez Polskę Niepodległości, 

15 listopada – w obchodach 10-lecia KGW w Osełkowie,  

20 listopada – w spotkaniu z sołtysami oraz pracownikami GOPS w sprawie  

                         realizacji kolejnego etapu programu pomocowego z PKPS,  

21 listopada – w spotkaniu w Starostwie Powiatowym z radą sołecką i radną  

                        Siewierską w sprawie budowy chodnika i oświetlenia do Zagórza, 

                      - udział w Komisji Finansowo – Gospodarczej Rady Gminy Łączna, 

23 listopada - w obchodach Dnia Seniora w Łącznej,   

25 listopada – w połączonym posiedzeniu komisji Rady Gminy Łączna,  

  

II. Wydałem zarządzenia: 
- w sprawie zmian budżetu gminy Łączna na 2019 rok, 

- w sprawie wprowadzenia nowych zasad płatności należności z otrzymanych faktur z 

wykazanym podatkiem vat w Gminie Łączna i jej jednostkach i zakładach budżetowych  

od 1 listopada 2019r. 

W dniu 18 listopada Gmina ogłosiła postępowanie przetargowe o udzielenie kredytu 

długoterminowego w wysokości 1 800 000,00 PLN dla Gminy Łączna.  

Otwarcie ofert w dniu 27 listopada o godz. 10.00. Szczegóły na stronie BIP Urzędu. 
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W Zagórzu, w budynku po byłej szkole zakończono remont pod świetlicę środowiskową, 

która została utworzona w ramach projektu pn. „Wspieramy rodziny w gminie Łączna”. 

Projekt jest współfinansowany ze środków Unii Europejskiej w ramach Europejskiego 

Funduszu Społecznego, Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 

Świętokrzyskiego na lata 2014-2020. Remont obejmował wymianę instalacji elektrycznej,  

wodno-kanalizacyjnej, wymianę posadzki, wygładzenie ścian wewnętrznych wraz z 

pomalowaniem, wymianę drzwi zewnętrznych i wewnętrznych. Również zostały całkowicie 

wyremontowane łazienki oraz wyposażone w sprzęt sanitarny.  

Łączny koszt remontu to: 184 000,00 zł brutto.  

Budynek służyć będzie starszym i młodszym mieszkańcom sołectw Zagórze oraz Zaskale. 

Oprócz tego chcę przypomnieć że jest realizowany inny projekt unijny w ramach którego trzy 

świetlice Zagórze, Klonów i Biblioteka będą prowadzić działania dotyczące wspierania rodzin 

na terenie Gminy Łączna.  

 

Ponadto:  

Dokonano odbioru drewnianej altany koncertowej w miejscowości Klonów jako ostatniego 

etapu projektu pod nazwą: „Poprawa dostępu do infrastruktury kultury oraz zwiększenie 

oferty kulturalnej na terenie Gminy Łączna”  w ramach  Regionalnego Programu 

Operacyjnego Województwa Świętokrzyskiego na lata 2014 – 2020, Działania 4.4  

„Zachowanie dziedzictwa kulturowego i naturalnego”.  

Na terenie koło budynku po byłej szkole w Klonowie wykonano drewnianą wiatę o 

wymiarach 4,5m x 7m pokrytą blachą wraz z orynnowaniem na podłożu z kostki betonowej. 

Wiata wznosi się na solidnych, grubych drewnianych belkach a całość wykończona jest 

ozdobną balustradą. Przed altaną zamontowano ławeczki dla gości.  

Łączny koszt budowy altany to  45 000,00 zł brutto. 

  

Zakończona została przebudowa drogi powiatowej w Podzagnańszczu - odbiór końcowy 

zadania odbył się w dniu 22 listopada 2019r.   

W ubiegłym tygodniu położono również nawierzchnię bitumiczną na drodze gminnej w 

Ostrowie od strony Zaskala na długości 350 mb oraz od strony Zagórza na długości 110 mb 

za  99 900 zł brutto ogółem. W najbliższych dniach wykonane zostaną pobocza z kruszywa 

zabezpieczające nawierzchnię przed obrywaniem.  

Trwają ostatnie prace na remontowanym odcinku drogi powiatowej Występa – Klonów.  

  

Z ostatnich wniosków w tym okresie :  

Radna Żaczek – prace dot. przekształcenia samoistnego władania gruntów na rzecz gminy, 

zostały rozpoczęte kilka miesięcy temu, ale jest to proces, który wymaga czasu i może 

potrwać nawet kilka lat. 

Na chwilę obecną Gminie Łączna nie przysługuje prawo własności do większości dróg. Taki 

stan rzeczy powoduje, że Gmina Łączna nie ma możliwości skorzystania z różnego rodzaju 

dofinansowań  (w tym unijnych) na remont, modernizację, czy budowę infrastruktury 

technicznej.  

Obowiązujące przepisy ustawy z 7 lipca 1994 r. Prawo budowlane (Dz. U. nr 106, poz. 1126 

ze zm.) nie zezwalają na wydanie przez organy administracji publicznej, tj. wójta, decyzji o 

pozwoleniu na budowę obiektu budowlanego czy umieszczenia urządzenia w pasie 

drogowym na nieruchomości, która nie ma ustanowionego właściciela. Samoistne posiadanie 

nieruchomości w czasach gospodarki socjalistycznej nie stanowiło realnej przeszkody w 

rozpoczęciu inwestycji budowlanej przez przedsiębiorstwa państwowe a nawet w wydaniu 

decyzji o pozwoleniu na budowę przez organy administracji państwowej. Obecnie nie jest 
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warunkiem wystarczającym do wydania decyzji o pozwoleniu na budowę na rzecz inwestora, 

gdyż jednoznacznym wymogiem dla wydania decyzji jest posiadanie tytułu prawnego, a więc 

prawa własności do danej nieruchomości. 

Zgodnie z dosłownymi zapisami ustawy Prawo budowlane każdy ma prawo zabudowy 

nieruchomości gruntowej, jeżeli wykaże przed organem administracji publicznej prawo do 

dysponowania nieruchomością na cele budowlane, pod warunkiem zgodności zamierzenia 

budowlanego z przepisami (art. 4 ustawy).  Z kolei art. 3 pkt 11 ww. ustawy określił tzw. 

legalną definicję „prawa do dysponowania nieruchomością na cele budowlane" - jest nim 

tytuł prawny wynikający z prawa własności, użytkowania wieczystego, zarządu, 

ograniczonego prawa rzeczowego albo stosunku zobowiązaniowego, przewidującego 

uprawnienia do wykonywania robót budowlanych.  

Natomiast przepis art. 32 ust. 4 pkt 2 prawa budowlanego zezwala staroście na wydanie 

pozwolenia na budowę wyłącznie temu, kto złoży oświadczenie, pod rygorem 

odpowiedzialności karnej, o posiadanym prawie do dysponowania nieruchomością na cele 

budowlane.  

Sołtys Występy p. Alicja Gębska – wiata przystankowa przy Starej Występie będzie 

zamontowana jeszcze w tym roku. 

Radny Januchta – znaki w miejscowości Ostrów będą zamontowane po zakończeniu prac 

związanych z jej remontem. 

Radny Wisowaty – droga przy przedszkolu w Kamionkach jest drogą powiatową, gmina 

zwróciła się z wnioskiem do ZDP o „zdjęcie poboczy”  w celu umożliwienia odpływu wód 

opadowych do rowów przydrożnych. 

Sołtys Kamionek, p. Joanna Flasińska – droga przy szkole w Kamionkach jest drogą 

powiatową, pismo o jej wyrównanie zostało przekazane do zarządcy tej drogi. 

 

Do sprawozdania Wójt Gminy p. Romuald Kowaliński  dodał. 

Był u mnie dzisiaj z wizytą nowy Wojewoda Świętokrzyski celem ustalenia jakie problemy 

związane z funkcjonowaniem samorządu pojawiają się w gminie. Przedstawiłem kilka z nich 

m.in. poważny problem ze sprawami własności. Ten stan prawny nie pozwala nam na 

wykonywanie inwestycji drogowych. 

 

Ad.  6. 

Przedstawienie wniosków z posiedzeń komisji w okresie między sesjami. 

Przewodnicząca Komisji Społecznej radna Jolanta Żaczek – Komisja Społeczna odbyła się 

dnia 8 listopada 2019r. 

Wnioski z komisji: 

1/  Powołanie Komitetu Organizującego 25-lecie istnienia gminy 

2/  Przekazanie pisma dot. powołania Młodzieżowych Rad Gmin do Dyrektorów Szkół i 

zebranie opinii dot. funkcjonowania Młodzieżowych Rad 

3/ zweryfikowanie w nadrzędnych dokumentach czy właściwa jest zmiana Statutu Gminy 

Łączna w rozdziale dotyczącym Komisji Skarg, Wniosków i Petycji w punkcie mówiącym o 

zwoływaniu posiedzeń komisji w terminie 7 dni od daty wpływu skargi, wniosku lub petycji 

na termin 30-dniowy. 

Przewodniczący Komisji Finansowo-Gospodarczej radny Sławomir Litwiński – Komisja 

obradowała 21 listopada 2019r. Zajęła się m.in. omówieniem pisma skierowanego na 

poprzedniej sesji przez Przewodniczącą Rady na posiedzenie Komisji Finansowo-

Gospodarczej. Komisja wysunęła wniosek o przygotowanie informacji o szacunkowych 

kosztach zmiany planu zagospodarowania przestrzennego dla nieruchomości w Klonowie 

zawartej w piśmie. Poza tym Komisja zajęła się omówieniem projektów uchwał na dzisiejszą 

sesję. Priorytetem była propozycja uchwały w sprawie podwyżki podatków od 
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nieruchomości. Zgodnie z wnioskami Komisji Pani Skarbnik przygotowała na połączone 

posiedzenie Komisji Rady Gminy w dniu 25 listopada 2019r. propozycje podwyżek 

podatków. Od 8 lat nie było podwyżek podatków w naszej gminie. 

Mieszkańcy wymagają żeby coś w każdej miejscowości robić. Nie podnosząc podatków 

tracimy dwukrotnie.  Tracimy subwencję gdyż nasze podatki są niższe od podatków 

rządowych  i nie mamy wpływów do budżetu.  

Po burzliwej dyskusji na komisjach połączonych wypracowaliśmy wniosek, który zostanie 

przedstawiony pod głosowanie Rady Gminy. 

Zastępca Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej radny Edmund Wykrota – Komisja 

Rewizyjna odbyła dwa posiedzenia kontrolne w dniu  30 października 2019r. –  

Kontrola GOPS oraz kontrola ZGK. 

Wniosek z kontroli Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

1/ Sugestia utworzenia Ośrodka, który powinien docelowo powstać dla osób starszych 

samotnych, którzy po pobycie w szpitalu potrzebują pomocy i rehabilitacji. 

Wniosek z kontroli Zakładu Gospodarki Komunalnej: 

1/ Niezbędny jest zakup wozu do odśnieżania. 

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji radny Edward Chaba –  Komisja odbyła 

posiedzenie 5 listopada 2019r. gdzie wypracowała wniosek w formie uchwały: 

Uchwała Nr 4/2019  Komisji Skarg, Wniosków i Petycji  Rady Gminy Łączna z dnia                

5 listopada 2019r. w sprawie opinii dotyczącej rozpatrzenia petycji z dnia 29 października 

2019r. w sprawie przywrócenia busa szkolnego do miejscowości Stawik oraz Jaśle nad 

zalewem. Uchwała została podjęta jednogłośnie (za – 4/4 obecnych członków komisji) 

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji odczytał treść uzasadnienia do uchwały 

Komisji. Komisja uznaje petycję za nieuzasadnioną, proszę o przegłosowanie wniosku. 

 

Przewodnicząca Rady – proszę o przegłosowanie wniosku z Komisji Skarg, Wniosków i 

Petycji przedstawionego przez Przewodniczącego Komisji radnego Edwarda Chabę. 

Za – 13/13 radnych. 

Wniosek został podjęty jednogłośnie. 

Wynik głosowania jawnego imiennego stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad  7 i 8. 

Pytania, wnioski, interpelacje oraz udzielenie odpowiedzi na zadane pytania. 

Radny Litwiński – skierował uwagi do przedstawicieli powiatu 

1/ czy Zakład Energetyczny przebudowujący linię energetyczną w miejscowości Podłazie 

uzyskał zezwolenie na zajęcie pasa drogowego. Czy jest nadzór nad tym. Znaczne ilości ziemi 

zostały wysypane na  drogę powiatową, nie było żadnego oznakowania.  

2/ prośba o odkrzaczenie odcinka od Kościoła do przejazdu, zmarzlina nocna pokazała że 

drzewa pochyliły się nad ulicę.  

3/ w Podłaziu występują dwa potężne drzewa, zwracałem się o ich usunięcie, ponieważ przy 

silnym wietrze zagrażają bezpieczeństwu, mogą wywrócić się na jezdnię. 

Zwrócił się do Wójta Gminy, czy Wydział Techniczny ma nadzór nad drogą do Krzyżki.  

Od półtora tyg. jest ona nieprzejezdna dla samochodów osobowych. Zrobiło się trzęsawisko 

przez to że cała glina została wyrzucona na środek przez firmę kładącą przewody 

energetyczne. Przez tory kolejowe jesteśmy odcięci np. jak nastąpi awaria pociągu.  

Radny Ledwójcik – zwrócił się do przedstawicieli powiatu, dziękuję za posprzątanie rowów 

w Czerwonej Górce. Zostało jeszcze nieoczyszczone 150 metrów, proszę o kontynuację 

działania. 
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Radny Chaba – zwrócił się do Dyrektora Zarządu Dróg Powiatowych, co stało się z remontem 

drogi od Belna do Zalezianki. Wg. ustaleń droga miała być od Belna do skrzyżowania w 

Występie. Teraz okazuje się, że jest połowa. Wyłożyliśmy na ten cel 100 tys. zł. Co dalej. 

Radny Wykrota – zabrał głos w sprawie oddanej drogi powiatowej w Podzagnańszczu. 

Powstanie drogi zapoczątkowało się jakieś 5 lat temu. Dziękuję radnej Krawczyńskiej, że 

przypilnowała tego żeby kiedyś powstał projekt chodnika. Wiele elementów nie było ujętych 

w projekcie i wyszło później. Podziękowanie składam również Radzie Gminy, która dołożyła 

pieniędzy do inwestycji, a w trakcie budowy Wójt wspierał mnie w interwencjach.  

Chciałem zgłosić że został jeden mieszkaniec i jeden wjazd na posesję gdzie nie włożono 

dryny. Jest to lewa strona jadąc z Zagórza drugi wjazd. Nie wiedziałem o odbiorze tej drogi. 

Radny Mendak – zwrócił się do Dyrektora ZDP, chciałem przypomnieć o mostku koło szkoły 

w Klonowie. Jest on za krótki, a od nowego roku będzie do Klonowa jeździł autobus Nr 12  

i żeby mógł nawracać. 

Sołtys Zaskala p. Danuta Krzciuk – przekazała uwagę od mieszkańców Zaskala, aby światło    

o 3 nad ranem było włączone bo mieszkańcy jeżdżą do pracy i jest ciemno.  

Droga między Zaskalem, a Podzagnańszczem, przez mróz drzewa się pochyliły i nie można  

było przejechać, proszę o wycinkę tych drzew. 

Radny Wisowaty – zgłosił kilka uwag do przedstawicieli powiatu: 

1/  droga Kamionki koło przedszkola, cały piach i śmieci zostają na drodze, ponieważ nie ma 

odpływu, pobocza są wyższe od drogi.  

2/ garbie na drodze koło szkoły, należy je sfrezować.  

3/ rok temu zgłaszałem aby usunąć drzewa koło przedszkola. Zagrażają dzieciom, 

mieszkańcom. Chodzi o całkowite usunięcie sześciu drzew, które wrastają już w ogrodzenie, 

dopóki nie ma okresu lęgowego.  

Radny Wykrota – zgłosił wniosek o wycięcie ok. siedmiu drzew w Podzagnańszczu przy 

drodze, którą oddano do użytku w stronę wiaduktu kolejowego. 

Radny Chaba – zadał pytanie przedstawicielom powiatu, kiedy będzie droga na Występie. 

Co roku słyszymy, że będzie ale kiedy. Proszę o konkretną odpowiedź. 

Radna Żaczek – proszę o usunięcie zakrzaczeń na drodze Jaśle. 

Radny Wykrota – zwrócił się do Wójta Gminy w związku z wymianą lamp na LED-y. Jest 

taki odcinek  od zakrętu w stronę Zaskala gdzie lampy są rozstawione rzadko, proszę o 

dowieszenie przynajmniej trzech lamp żeby było jaśniej. 

Wójt Gminy p. Romuald Kowaliński – odpowiedział radnemu Wykrocie, projekt wymiany 

oświetlenia dotyczy konkretnej ilości słupów i opraw. Dowieszenie jest możliwe ale na nasz 

koszt, poza projektem.  

Radny Wykrota – zwrócił uwagę, są lampy, które oświetlają posesje a nie ulicę. 

Wójt Gminy p. Romuald Kowaliński – uwaga do sołtysów aby zidentyfikowali które lampy i 

gdzie są zbędne aby dowiesić je gdzieś indziej. Przed końcem inwestycji ocenimy koszt i 

wrócimy do tego tematu. 

Radna Siewierska – zwróciła się z pytaniem do przedstawicieli powiatu,  jaka jest szansa na 

wybudowanie chodnika do Zagórza. Jest to odcinek bardzo niebezpieczny, proszę o 

pochylenie się teraz nad tym projektem. 

Sołtys Kamionek p. Joanna Flasińska – zgłosiła ubytki w chodniku w stronę kościoła, na 

wysokości żółtych barierek zapada się kostka. Proszę o zabezpieczenie tego lub naprawę. 

Członek Zarządu Powiatu p. Tadeusz Bałchanowski – każdy radny chce żeby w jego 

sołectwie coś było zrobione, tak samo jest z powiatem. Każdy przedstawiciel gminy też chce 

żeby coś zrobić w danej gminie. Wszystko jest uzależnione od środków finansowych.  

Chciałem podziękować za podejście Rady Gminy Łączna w stosunku do dróg powiatowych 

na terenie gminy. Dofinansowanie poszczególnych inwestycji spowodowało, że na terenie 
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gminy zostało zrobione ok. 3 km dróg. Wspólne działania powiatu i gminy zwiększają 

bezpieczeństwo. Na przyszły rok w przymiarce do budżetu zarządu jest tylko 3 inwestycje: 

1/  budowa przejścia nad torami kolejowymi w Skarżysku Kamiennej - koszt 30 mln zł 

2/  dokończenie ulicy Ponurego - II etap 

3/  projekt techniczny ulicy Łyżwy - 60 tys. zł. 

Powiat musi pokrywać stratę szpitala, gdzie na przyszły rok mamy zabezpieczone 3 900 tys. 

zł. Jeżeli będą pojawiać się środki z zewnątrz będą wprowadzane nowe zadania inwestycyjne 

bądź będzie kontynuowana realizacja tych niedokończonych. 

Dyrektor ZDP  p. Marek Czyż – nakłady na drogi na terenie Gminy Łączna w tym roku to   

ok.   3 022 tys. zł. z czego: 

-  1 065 tys. zł droga Podzagnańszcze o długości 751 m. W dwóch etapach, pierwszy ujęty w 

projekcie a ponadto zrobiliśmy ok. 60 m na terenie kolejowym co było z dodatkowych 

środków 

-  208 tys. zł droga Belno, odcinek o długości 250 metrów, odbiór inwestycji dnia 29 listopada 

o 13,00  

-  93 tys. zł  droga Klonów I odcinek o długości 1 690 m 

-  82 tys. zł  droga Klonów II odcinek o długości 1 400 m 

Chcieliśmy podziękować za wkład gminy ok. 16 %  do wartości całych inwestycji, które 

zostały przeprowadzone na terenie gminy. 

Pan Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych przedstawił szczegółowe rozliczenie 

poszczególnych zadań: 

 droga Zalezianka-Belno, wartość zadania  208 642,40 zł, zadanie współfinansowane 

przez dwa powiaty i dwie gminy: 

Powiat Kielce  70 tys. zł  - 33,55 % wartości inwestycji 

Gmina Zagnańsk  30 tys. zł - 14,38 % wartości inwestycji 

Gmina Łączna  30 tys. zł  - 14,38% wartości inwestycji 

Powiat Skarżysko-Kamienna ok. 80 tys. zł - 37,69 % wartości inwestycji 

 droga Gózd-Psary-Bodzentyn  odcinek  1 690 m, wartość inwestycji 935 938 zł 

To co założyliśmy zostało wykonane. Na tym odcinku nie zaszły żadne zmiany.  

Udział własny to  ok. 20 %,  przy rozliczeniach jakie stosujemy gmina powinna dołożyć  do 

tego zadania  93 500 tys. zł. 

 droga Klonów-Nademłynie, wartość zadania 763 638 zł 

Dodatkowo na wniosek chcemy dobudować  odcinek ok.  245 m, który nie był ujęty w 

projekcie.  Udział gminy w tym zadaniu jeśli liczymy 20 %  powinien wynieść 83 tys. zł. 

 droga Podzagnańszcze - zadanie rozliczone, jeśli chodzi o odbiór zaproszenie było 

wysłane do gminy. Gmina powinna przekazać informację sołtysom czy radnym. Urząd gminy 

był reprezentowany przez dwie osoby i żadnych uwag do odbioru nie było. 

Cała wartość inwestycji - 1 035 tys. zł przy czym doszedł odcinek kolejowy, który został 

wykonany to ok. 65 m. Dofinansowanie z Urzędu Wojewódzkiego - 447 700 tys. zł. i to co 

uzyskaliśmy na początku mimo wniosków o dodatkowe dofinansowanie zostało utrzymane. 

Oprócz podstawowego zadania, które wynosiło 900 tys. zł. doszła prawa strona drogi 

nieuwzględniona w pierwszej wersji, wjazdy, odmulenie rowu, umocnienia, plus na lewej 

stronie wybudowane dodatkowe wjazdy na wniosek mieszkańców. 

Cała wartość wyszła 1 055 741 zł,  przy udziale Urzędu Wojewódzkiego do pokrycia 

pozostała kwota  608 tys. zł. do podziału na powiat i gminę. Jeśli dofinansowujemy  po 50 % 

to gmina powinna do drogi w Podzagnańszczu dopłacić kwotę  304 tys. zł. 

Przewodnicząca Rady – pierwsze założenie było, że 444 tys. zł. do podziału na powiat i 

gminę czyli 222 tys. zł. dofinansowania po naszej stronie. Teraz mamy po naszej stronie     

304 tys. zł. Z czego to wynika. 
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Dyrektor ZDP p. Marek Czyż – wartość zadania była 900 036,53 zł po przetargu, doszły 

prace dodatkowe (strona prawa) w wysokości 69 587 zł. 

1 055 741 zł  to cała wartość od tego odejmiemy 447 700 zł dofinansowanie z Urzędu 

Wojewódzkiego  to zostaje 608 041 zł do sfinansowania przez nas. 

Zwrócił się do radnego Litwińskiego - Zakład energetyczny występuje zazwyczaj o 

pozwolenie ale sprawdzimy to. Odkrzaczenie przyjmujemy do wykonania. A jeśli chodzi o 

drzewo to jest to dąb, na który występowaliśmy o zgodę na wycięcie i nie uzyskaliśmy jej. 

Radny Litwiński – jest jeszcze brzoza, a przed torami proszę o usunięcie zakrzaczeń. 

Dyrektor ZDP p. Marek Czyż – wystąpimy z wnioskiem o wycinkę brzozy, zakrzaczenia 

przyjmuję to są sprawy bieżące i w ramach możliwości będziemy je usuwać. 

Zwrócił się do radnego Ledwójcika - dokończymy czyszczenie rowów w Czerwonej Górce. 

Do radnego Chaby - droga na Występie, do końca roku mamy mieć dokumentację teraz jest 

kwestia zabezpieczenia środków, jeżeli będą środki będziemy składać wniosek o 

dofinansowanie na realizację inwestycji. 

Do radnego Wykroty - droga w Podzagnańszczu nikt nie zgłaszał potrzeb wjazdów, problem 

jest mi nieznany trzeba się temu przyjrzeć. 

Do radnego Wisowatego - odnośnie sfrezowania drogi przy szkole, przy tym ruchu 

samochodów ciężarowych ona musi być przebudowana.  

Radny Litwiński – należy sfrezować i położyć nową masę. 

Dyrektor ZDP p. Marek Czyż – zwrócił uwagę, cały odcinek wymaga przebudowy. Mamy 

zrobioną dokumentację na odcinek od wiaduktu i całe skrzyżowanie. Drugi wariant mamy 

dokumentację na odcinek od starej siódemki do wysokości GBP. Ten odcinek w środku czyli 

ok. 400 m to teren należący do PKP. Trzeba będzie zwrócić się do PKP o remont na ich 

terenie. Trzeba zastanowić się, który etap najpierw zrobić. 

Jeśli chodzi o usunięcia drzew ja skieruję osobę odpowiedzialną za to zadanie i przy 

obecności kogoś z gminy trzeba wskazać wszystkie drzewa które należy usunąć. 

Do radnej Siewierskiej - budowa chodnika do Zagórza, chodnik niewątpliwie jest potrzebny. 

Najpierw trzeba zrobić projekt później nastąpi realizacja. 

Przewodnicząca Rady – zapytała, jaka jest szansa na projekt. 

Dyrektor ZDP p. Marek Czyż – zapotrzebowanie z gmin do powiatu to wyliczenia                

ok. 50 mln. zł. Jesteśmy na etapie tworzenia budżetu. Mamy trzy zadania wpisane do budżetu. 

W ciągu roku jakieś pieniądze się znajdują, budżet się zmienia. Może również ukazać się 

nowy program z dofinansowaniem ale musi być przygotowana dokumentacja. 

Do radnego Mendaka - sprawdzimy jak wygląda zgłaszany mostek na Klonowie. 

Radny Mendak – zgłosił uwagę, korytka też są potrzebne. 

Dyrektor ZDP. P. Marek Czyż – nie jest to ujęte w projekcie. Zrobimy teraz odcinek 

dodatkowy o długości 245 m, to też jest koszt. 

Radny Mendak – zapytał, jak były mierzone te odcinki dróg w Klonowie. 

Dyrektor ZDP p. Marek Czyż – chcieliśmy złożyć wniosek na cały odcinek drogi w 

Klonowie. 

Radny Mendak – kwota 50 tys. zł. na odcinek drogi na Kolonii była przekazana razem z 

dofinansowaniem na Belno. 

Dyrektor ZDP p. Marek Czyż – gmina dofinansowała w sumie 500 tys. zł. co w inwestycjach 

na terenie gminy w tym roku stanowi 16,5 %.  Droga w Klonowie w ogóle nie była ujęta w 

budżecie a powstała o długości ponad 3 km. 

Radny Chaba – zwrócił uwagę, jesteśmy chyba jedyną gminą, która dofinansowuje inwestycje 

w 50 % wartości. 

Dyrektor ZDP p. Marek Czyż – odpowiedział, wszystkie gminy dofinansowują inwestycje po 

50 %. 
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Radny Chaba – zwrócił się do Dyrektora ZDP, 16,5 % dofinansowania przez gminę, a ile 

procent jest po stronie powiatu. Droga Belno-Występa, 100 tys. zł przekazaliśmy na Belno 

Pan Dyrektor przedstawia że 30 tys. zł. Gdzie reszta pieniędzy, kto podejmuje decyzje bez 

naszej zgody. 

Dyrektor ZDP p. Marek Czyż – odpowiedział, ok. 20 %. 

Wójt Gminy p. Romuald Kowaliński – dzisiaj nie dyskutujmy o 50-cio procentowych 

udziałach  gmin. Przez 13 lat mojej pracy w Urzędzie Gminy i współpracy z powiatem różnie 

bywało. W powiecie i gminie brakowało środków na to co chcieliśmy wykonać. Ale 

współpracowaliśmy z powiatem rzetelnie i uczciwie. Nie jest kwestią, że nie mamy pieniędzy 

ale ważna jest wzajemna informacja jak chcemy wspólne pieniądze zagospodarować.  

Czy do inwestycji za 30 mln zł. powiat będzie żądał  50 % dofinansowania Miasta Skarżyska. 

Jaki procent w budżecie Starostwa przeznaczacie na miasto, a jaki procent na gminę. Gmina 

dała pół miliona złotych w tym roku, w tym środków niezaplanowanych, na inwestycje 

powiatowe i nikt nie zapytał nas czy mamy takie środki. 

Rada Gminy jednogłośnie uznała, że to droga na naszym terenie i powinniśmy o nią zadbać. 

Przetarg na drogę Belno został określony na 250 m, czemu Pan Dyrektor na spotkaniu z 

radnymi gminy mówił że to ma być odcinek od granicy powiatu do krzyżówki w Występie.  

Przetarg na Podzagnańszcze poszedł za 888 tys. zł. W trakcie realizacji tej inwestycji okazuje 

się, że powiat zapomniał dodać pewne rzeczy, nie policzył inspektora nadzoru, badań.  

Przypomnijmy sobie jakie były założenia, ponieważ ustawa nie pozwala nam żeby dołożyć do 

remontów bieżących dróg powiatowych to decyzją Rady dofinansowanie na Belno w 

wysokości 50 tys. zł. i na wywróconą drogę w Klonowie w wysokości 50 tys. zł. w sumie 100 

tys. zł. dokładamy do Podzagnańszcza. Tu już mamy kwotę  350 tys. zł w tym 100 tys. zł ma 

pójść na dwa odcinki remontowane. Po tej decyzji dopiero udało się uzyskać środki z 

powodziówek.  Okazało się że jest 80 % dofinansowania, a skąd wziąć 20 % wkładu na 

inwestycję wartą  3 mln zł. Radni gminy doszli do wniosku aby dołożyć jeszcze 100 tys. zł. 

czyli już mamy kwotę 450 tys. zł.  W sumie do inwestycji dołożyliśmy 500 tys. zł.  

Najpierw mówimy że droga w Belnie ma być remontowana od granicy powiatów do 

skrzyżowania, a później okazuje się że jest to połowa. Nasi mieszkańcy mają od nas inny 

przekaz. Powiat kielecki z tego co wiem dołożył 75 tys. zł. a Zagnańsk 30 tys. zł.  

To nie jest kwestia niezrobienia tych  200 metrów tylko braku informacji, że finanse 

uniemożliwiają zrobienie całego odcinka. 

Nikt z radnych nie zapytał Przedstawiciela Zarządu Powiatu o priorytety powiatu, może nie 

ma tam Gminy Łączna. Przy takiej inwestycji powiatu plus jeszcze zadłużenie szpitala i przy 

takich pieniądzach przeznaczonych na bieżące utrzymanie dróg zapomnijmy o jakichkolwiek 

inwestycjach i zadaniach. 

Radny Litwiński – od trzech lat staram się aby w remontach bieżących był ujęty odcinek za 

kościołem w kierunku Podłazia. Na początku było 20 metrów teraz już jest 50 metrów. 

Mówiłem, że ubytki będą się rozprzestrzeniały, dlatego że nie jest to zabezpieczone. 

Dyrektor ZDP p. Marek Czyż – chciałbym się odnieść do słów Pana Wójta, że dokumentacja 

na drogę w Podzagnańszczu była źle przygotowana. Dokumentacja była państwu 

przedstawiona i wszyscy byli z nią zapoznani i takie twierdzenie uważam za nieuzasadnione. 

Zadanie było odkładane przez taki okres dlatego, że zaprojektowaliśmy przy drodze  chodnik 

a państwo pod tym chodnikiem zaprojektowaliście kanalizację. Dlatego powiedzieliśmy, że 

dopóki nie wybudujecie kanalizacji nie będzie chodnika.  

Radny Chaba – jako Rada Gminy podjęliśmy uchwałę przekazującą na drogę Belno-Występa 

100 tys. zł. Pan Dyrektor mówi że 30 tys. zł. Gdzie jest 70 tys. zł. Dlaczego podejmujecie 

inne decyzje. 

Radny Ledwójcik – zwrócił uwagę, to Rada Gminy poprzedniej kadencji była zapoznana z 

dokumentacją. 
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Przewodnicząca Rady ogłosiła 15 minut przerwy. 

 

Przewodnicząca Rady wznowiła obrady po przerwie. 

 

c.d. 

Ad  7 i 8. 

Przewodnicząca Rady – odczytała  pisma, które wpłynęły do Rady Gminy między sesjami: 

1/  13.11.2019r. pismo z Prokuratury Rejonowej skarga na uchwałę Nr XXII/108/2016 Rady 

Gminy Łączna z dnia 8 sierpnia 2016r. w sprawie przyjęcia Regulaminu utrzymania czystości 

i porządku na terenie gminy Łączna. 

Przewodnicząca odczytała treść pisma i poprosiła Radcę Prawnego o zabranie głosu w tej 

sprawie. 

Radca Prawny p. Wacław Iwanczatik – Prokurator chce zaskarżyć decyzję Rady, stwierdzając 

że pewne kwestie zostały uregulowane w ustawie o ochronie zwierząt i że Rada Gminy 

powtarza się w zapisach uchwały. Ja się z tym nie zgadzam, ponieważ Rada Gminy może 

rozszerzyć interpretację przepisów np. jak ma się zachowywać właściciel zwierząt 

niebezpiecznych. Uważam, że będę zwracał się o oddalenie tej skargi. Mamy 30 dni na 

odpowiedź. 

Wójt Gminy p. Romuald Kowaliński – zwrócił się do Radcy Prawnego, czy sugestia radcy 

wpisuje się w ogólne stanowisko samorządów w tej sprawie. 

Radca Prawny p. Wacław Iwanczatik – odpowiedział, tak. 

Przewodnicząca Rady –  pisma z dnia 18.11.2019r.,  z Prokuratury Rejonowej wpłynęło         

13 skarg dotyczących wszystkich sołectw w gminie. Odczytała jedno pismo. Wszystkie pisma 

są do wglądu. Również proszę Radcę Prawnego o zabieranie głosu w tej sprawie. 

Radca Prawny p. Wacław Iwanczatik – na odpowiedź również mamy 30 dni, trzeba 

przeanalizować zmiany jakie następowały w ustawie o samorządzie gminnym od 2011r.  

W pismach są powołania na poszczególne paragrafy w  świetle ustawy w nowym brzmieniu z 

bieżącego roku a uchwały uchwalane były w 2011r. Odpowiedzi udzielę na następnej sesji.  

A po przeanalizowaniu zmian wystosuję odpowiedź do sądu. 

Być może zapisy w uchwałach od 2011r. stały się nieaktualne na skutek zmian ustawy, a nie 

na skutek błędu przy podejmowaniu uchwał. Uchwały były przedmiotem kontroli przez 

organy nadzorcze  Wojewody i nie było zastrzeżeń. 

Więcej pytań nie zgłoszono. 

 

Ad.  9 a) 

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości stawek podatku od nieruchomości. 

Przewodnicząca Rady  – wniosek wypracowany na komisjach połączonych aby w załączniku 

1 do uchwały w punkcie 1c)  zamienić kwotę z 0,30 zł na  0,20 zł.  Czy są inne wnioski. 

Radny Kałuziński – po burzliwej dyskusji na komisji powiedziałem, że będę przeciw tym 

stawkom, dlatego że są one nieadekwatne do wydatków budżetu gminy i są za niskie.  

Po części to wina pana Wójta, w poprzedniej kadencji proponowaliśmy podwyżki powiedział 

pan że jeszcze nie czas. Kierował się pan dobrem mieszkańców. Podwyżka powinna być 

jeszcze większa jestem za tym żeby zbliżyć się do ustawowych stawek. I podatki powinny 

być podnoszone co roku po 2 % czy 3 %. Mieszkańcy mają coraz większe potrzeby,  a  nie 

mają świadomości o wydatkach gminy. Nie wiedzą np. o dopłatach gminy do wody i ścieków 

czy do szkół.  Mieszkańcy nie jeżdżą na Klonów, nie wiedzą że zrobiona jest droga. 

Podejrzewam że na Ostrowie niektórzy mieszkańcy nie wiedzą w ogóle o drodze.  Z czego 

gmina dopłaca do wody i ścieków, z podatków. Będę za zaproponowanymi stawkami ale 

uważam że podatki powinny być zbliżone do ustawowych i myślę że powinny być 
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podnoszone co roku.  Należy zrobić broszury czy biuletyn i chwalić się tym co gmina 

osiągnęła, oraz aby sołtysi, radni informowali ludzi o inwestycjach, dopłatach. 

Wójt Gminy p. Romuald Kowaliński – kontynuując myśl radnego Kałuzińskiego, generalnie 

zgadzam się z tym,  natomiast czy kwestie podatków są bezbolesne. Na pewno każdego 

interesują.  W poprzednich kadencjach przy dyskusjach z Radą Gminy słyszeliśmy głosy że to 

nie jest dobry czas na podnoszenie podatków. Ja skłaniałem się do tej decyzji bo słyszałem 

wypowiedzi żeby oszczędności szukać u siebie. Uczestniczyłem ostatnio w spotkaniu 

senioralnym w GBP i rozmawiałem z seniorami, inwestycje w gminie są dostrzegane. Np. 

budowane drogi, boiska, wymiana oświetlenia. Zaproponowane w projekcie uchwały podatki 

są dużo niższe od ustawowych. Postaramy się aby  informacje o inwestycjach docierały do 

wszystkich mieszkańców gminy. 

Radny Chaba – popieram radnego Kałuzińskiego ale nie w pełni, uważam że co dwa lata w 

minimalnym stopniu powinniśmy podnosić podatki. Podejmijmy wniosek z Komisji 

Połączonych odczytany przez Przewodniczącą Rady. 

Więcej uwag nie zgłoszono. 

 

Przewodnicząca Rady – poprosiła o przegłosowanie wniosku z Komisji Połączonych aby w 

projekcie uchwały nanieść zmianę w załączniku Nr 1 w  punkcie 1c)  zamiast kwoty  0,30 zł 

zmienić na  0,20 zł. 

Za 13/13 radnych. 

Wniosek przeszedł jednogłośnie. 

Wynik głosowania jawnego imiennego stanowi załącznik do protokołu. 

 

Przewodnicząca Rady  poprosiła o przegłosowanie uchwały poprzez głosowanie jawne 

imienne. Przewodnicząca Rady wyczytywała kolejno nazwiska radnych, wyczytani radni 

określali się czy są „za” , „przeciw”  czy „wstrzymują się”. 

 

Uchwała  Nr  XIV/77/2019 

Rady Gminy Łączna  z dn. 27 listopada 2019r. 

została podjęta jednogłośnie (za – 13/13 radnych) 

 

Uchwała jak również wynik głosowania jawnego imiennego stanowią załącznik do protokołu. 

 

Ad.  9 b) 

Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Łączna na 2019 rok. 

Skarbnik Gminy p. Alicja Miernik – proszę o naniesienie zmian w załączniku Nr 4 

1/  w wierszu pierwszym dostarczanie ciepła w kolumnie 6 - kwotę 327 987 zł zmniejszamy o 

kwotę 50 tys. zł. czyli wpisujemy 277 987 zł. Taką samą kwotę wpisujemy  w kolumnie 12 

koszty ogółem 

2/ wiersz czwarty gospodarka ściekowa i ochrona wód  kwotę  455 599 zł zwiększamy  

o 20 tys. zł i wpisujemy kwotę  475 599 zł w kolumnie 6 i 12 

3/ Wiersz piąty – do kwoty 160 388 zł dodajemy 30 tys. zł. co daje kwotę 190 388 zł w 

kolumnie 6 i 12. 

Zmiana w  załączniku Nr 2 wkradł się błąd pisarski - dział 852 rozdział 85219  poprawa na 

„wynagrodzenia i składki od nich naliczane”. 

Żadnych pytań nie zgłoszono. 
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Przewodnicząca Rady   poprosiła o przegłosowanie uchwały poprzez głosowanie jawne 

imienne. Przewodnicząca Rady wyczytywała kolejno nazwiska radnych, wyczytani radni 

określali się czy są „za” , „przeciw”  czy „wstrzymują się”. 

 

Uchwała  Nr  XIV/78/2019 

Rady Gminy Łączna  z dn. 27 listopada 2019r. 

została podjęta jednogłośnie (za – 13/13 radnych) 

 

Uchwała jak również wynik głosowania jawnego imiennego stanowią załącznik do protokołu. 

 

Ad.  9 c) 

Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Łączna na lata 

2019-2027. 

Żadnych pytań nie zgłoszono. 

Przewodnicząca Rady  poprosiła o przegłosowanie uchwały poprzez głosowanie jawne 

imienne. Przewodnicząca Rady wyczytywała kolejno nazwiska radnych, wyczytani radni 

określali się czy są „za” , „przeciw”  czy „wstrzymują się”. 

 

Uchwała  Nr  XIV/79/2019 

Rady Gminy Łączna  z dn. 27 listopada 2019r. 

została podjęta jednogłośnie (za – 13/13 radnych) 

 

Uchwała jak również wynik głosowania jawnego imiennego stanowią załącznik do protokołu. 

 

Ad.  10. 

Przyjęcie protokołu z sesji Rady Gminy Łączna z dnia 4 października 2019r. 

Przewodnicząca Rady – do protokołu nie zgłoszono żadnych uwag, wobec tego proszę  

o przegłosowanie protokołu z dnia 4 października 2019r. 

Protokół został przyjęty jednogłośnie (za – 13/13 obecnych radnych) 

Wynik głosowania jawnego imiennego stanowi załącznik do protokołu. 

 

Przyjęcie protokołu z sesji Rady Gminy Łączna z dnia 30 października 2019r. 

Przewodnicząca Rady – do protokołu nie zgłoszono żadnych uwag, wobec tego proszę o 

przegłosowanie protokołu z dnia 30 października 2019r. 

Protokół został przyjęty jednogłośnie (za – 13/13 obecnych radnych) 

Wynik głosowania jawnego imiennego stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad.  12. 

Zakończenie obrad. 

Przewodnicząca Rady  stwierdziła, że porządek obrad został wyczerpany, podziękowała 

wszystkim za udział  i zamknęła XIV–e posiedzenie Rady Gminy Łączna  

w kadencji 2018-2023. 

 

Przewodnicząca Rady Gminy 

           Protokół sporządziła         

                               Monika Pająk 

           Magdalena Chmiela  


